
اقتصادی
صفحه 4

سه  شنبه ۲۰ بهمن ۱۳۹4 
۲۹ ربیع الثانی ۱4۳۷ - شماره ۲۱۲۷۷

سال 95 بدون قانون برنامه و بودجه
رسالت

روزنامه رســالت با انتقاد از تاخیر در ارائه بودجه 95 نوشــت: سال مالي 
94 ســي و چند روز ديگر به پايان مي رسد و دولت يازدهم علي رغم سپري 
شــدن بیش از 30 ماه از اســتقرار خود براي سال 95 نه لايحه بودجه را به 
موقع تدوين و تنظیم و تقديم مجلس كرده نه لايحه برنامه ششم را. اين در 
حالي است كه همه سرمايه هاي انساني  مديريتي دولت هاي مدعي سازندگي 
و مدعي اصلاحات را از تاريخ 92/5/12 تاكنون در اختیار داشته است. دولت 
سال 95 را به عنوان دوران پسابرجام پیش رو دارد. دوراني كه نه با تحريم آن 
هم تحريم فلج كننده اي كه دولت قبل دچار آن بود رو به روست و نه با تهديد 
داخلي و خارجي مواجه است دولت در راهي گام مي گذارد كه به برجام 2 و3 

و 4 احتمالا منتهي خواهد شد.
بديهي است طي اين مسیر بدون برنامه با عقل و تدبیر و امیدي كه دولت 
قبل از تصدي امور شعارش را مي داد، همخواني ندارد. برنامه پنجم توسعه با 
235 ماده حاوي 235 موضوع و حكم بنابه نص آن تا پايان ســال 94 معتبر 
اســت و در ســال 95 اعتبار اجرايي ندارد  چاره كار در قبال اين خلأ برنامه 
اي و بودجه اي چیســت؟ تمديد قانون برنامه پنجم تا يكسال؟ تقديم لايحه 
دو دوازدهم؟ يا تصويب عجولانه مجلس و ارائه چك سفید امضا تايیديه نسبت 
به آنچه دولت تقديم مجلس كرده است كدام  يك؟ اين مقال درصدد پاسخ  به 
پرسش هاي فوق است كه مالیه عمومي كشور را دستخوش دل مشغولي هاي 
عده اي سیاســتمدار كرده كه دلواپس هیچ چیز نیســتند به نظر مي رسد يا 
برنامــه اي براي اداره مملكت ندارند؟ يا آنچــه را كه به عنوان برنامه در نظر 
دارند، مهر قانوني بر آن بزنند حتي اگر شده ظرف 15 دقیقه همانطوري كه 
برجام را به تصويب مجلس رساندند، لايحه برنامه ششم را هم برسانند. آنچه 
رئیس جمهور به عنوان پیوست نامه خود به رئیس مجلس داده احكام مورد 
نیاز براي اجراي برنامه ششــم است ولي برنامه ششم چیست؟ چه مرجعي 
تدوين كرده؟ كه قرار است دولت اجرا نمايد و براي اجرايش احكام 31 گانه 
پیوست نامه را نیاز دارد؟ قانون برنامه پنجم 235 موضوع و حكم داشت تقلیل 

آن به 31 موضوع و حكم چه توجیه و چه معني دارد؟...
 دولت براي تصويب برنامه اي كه قرار است 5 سال آينده كشور را در تمامي 
بخش ها و حوزه ها تنظیم نمايد 30 ماه وقت گذرانیده. چگونه از مجلس انتظار 
دارد ظرف كمتر از 30 روز آن هم در دوراني كه همه وقت قواي سه گانه مشغول 
انتخابات دو مجلس مهم هستند، علمي بررسي كند و عاقلانه تصمیم بگیرد؟

ترس بانک مرکزی از برگزاری مجمع عمومی!
شرق

اين روزنامه اصلاح طلب از عدم تشكیل مجمع بانك مركزی انتقاد كرده 
است:  نگرانی ها برای انعكاس اخبار منفی از دوران تحريم و عدم رشد اقتصادی 
به واســطه ســايه ركود بر اقتصاد، آن قدر مسئولان بانك مركزی را به تكافو 
انداخته كه حاضر به برگزاری مجمع عمومی اين نهاد ناظر و سیاســت گذار 

نیستند...
آن گونه كه شنیده می شــود، مشكلات متعدد در ترازنامه بانك مركزی 
علت تحريم ها و معاملات غیررســمی، برگزاری مجمع را همچنان به تأخیر 
می اندازد. آمارهای نه چندان مطلوب اقتصادی و شايد مصلحت گرايی اين نهاد 
ناظر نشان از آن دارد كه امسال، سال خوبی برای رونمايی از اين شاخص ها 
نیســت. شايد سال بعد، درست زمانی  كه ديگر نمايندگان مجلس نیز از سد 
انتخاباتی عبور كرده اند و التهاب سیاســی نیز از فضای كشور رخت بربسته 
اســت، زمان بهتری باشــد. هرچند نبايد از نظر دور داشت كه برگزاری اين 
مجمع هر بار در دولت های مختلف با تأخیر همراه بوده و سال گذشته نیز در 
آذرماه برگزار شــد، اما با اين حال اين نگرانی وجود دارد كه اين نوع برخورد، 
تبديل به رسم شود و به ديگر حوزه ها سرايت كند. امری كه براساس شنیده ها 
دور از ذهن نیست و حتی بوی برگزارنشدن اين مجمع حداقل در سال جاری 

هم به مشام می رسد.
بهروز هادی زنوز، اقتصاددان گفت: وقتی مجمع سالانه بانك مركزی برگزار 
شود، بايد ترازنامه و صورت حساب  سود و زيان بانك مركزی نیز ارائه شود...
من گمان می  كنم اوضاع آشفته ای كه در دوره تحريم  برقرار بوده است، 
احتمالا محاســبات ترازنامه بانك مركزی را نیز مغشــوش كرده و بخشی از 
اين تأخیرها هم به اين دلیل اســت. به عبارتی، بانك مركزی عدم  شفافیتی 
مرتبط با وضعیت تحريم دارد و نمی خواهد آن  را به  صورت علنی مطرح كند...
مسئله ديگر اينكه وقتی بانك مركزی دستاورد جديدی جز آنچه در زمینه 
مهار تورم گفته می شود، ندارد، به نظر می رسد ديرتر برگزارشدن مجمع احتمالا 
به صلاح آنها باشد. از طرفی، به برگزاری انتخابات هم نزديك هستیم ازاين رو 
شــايد بهتر ديده اند برگزاری مجمع را به بعد از انتخابات موكول كنند؛ البته 

اينها همه حدس و گمان است و هیچ قطعیتی در كار نیست.
برداشت غیرقانونی از صندوق توسعه ملی

وطن امروز
وطن امروز گزارش داد:  دولت باز هم از منابع صندوق توسعه ملی برداشت 
ابهام آمیز كرده اما اين بار مقدار برداشت بسیار بیشتر از دفعه قبل بوده است. 
به گزارش »وطن امروز« با وجودی كه فلســفه وجودی تشكیل و استفاده از 
منابع صندوق توسعه ملی اين بوده كه بايد در راستای تقويت بخش خصوصی، 
كمك به بهبود فضای كسب و كار و تامین زيرساخت های ضروری كشور به 
كار گرفته شــود اما متاسفانه اين صندوق اكنون شبیه قلكی شده است كه 
دولت هروقت با محدوديت منابع مالی و... مواجه می شــود آن را شكســته و 
مورد اســتفاده قرار می دهد در حالی كه برداشت از حساب صندوق توسعه 
ملی همانگونه كه از نامش پیداســت بايد با تايید نمايندگان مجلس صورت 
گیرد در غیر اين صورت هرگونه دخل و تصرفی در صندوق غیرقانونی است 

و مسئولان بايد پاسخگو باشند.
عضو كمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اينكه مديرعامل صندوق 
توسعه ملی خلاف قانون عمل كرده است،  گفت:  طی 2 سال 3۶ درصد منابع 
صندوق توسعه ملی به جیب دولت رفته و آورده 15 درصدی هما برای خريد 

ايرباس در لايحه بودجه 95 پیشنهاد شده است.
موسی الرضا ثروتی در گفت وگو با فارس، با بیان اينكه دولت سال گذشته 
13 درصد و امسال نیز 1۶ درصد از منابع صندوق برداشت كرده است، يادآور 
شد: اين موضوع خلاف قانون برنامه پنجم بود و دولت بايد برای تامین منابع 

مورد نیاز خود راهكارهای جايگزين را انتخاب كند...

اقتصاددرآینهرسانهها

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

معاون وزیر سابق نفت:

زنگنه گمان می کند غربی ها حلال مشکلات صنعت نفت هستند

یادبود
نقش کردم رخ زیبای تو بر خانه دل 

خانه ویران شد ولی نقش تو جاوید بماند

روز  روز 80/11/20  سوسن عزیزم، 
وداع شــما از دارفانــی و روز وداع من از زندگی 

است. هرگز فراموشت نخواهم كرد.
پدرت- فریدون پارس نژاد

قیمت بازارنوع سکه
970000سكه تمام طرح جديد
970000سكه تمام طرح قديم

487000نیم سكه
2۶0000ربع سكه

173000گرمی
98780هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3575دلار
3970يورو
5200پوند

980درهم
12۶0لیر تركیه

اطلاعات  فناوری  مدیرکل 
گمرک بــا اعلام اینکه با اجاره 
کارت بازرگانی یک زن مرزنشین 
700 پورشــه وارد کشور شده 
است، گفت: 30 واردکننده بزرگ 

کالا یک ریال مالیات نداده اند.
علی بعیدی در نشستی خبری 
به موضوع سوءاستفاده از كارت های 
بازرگانی و اجاره آنها اشــاره كرد و 
گفــت: از اين طريق به نام يك زن 
روستايی مرزنشین )م.د( و با اجاره 
كارت بازرگانی وی به مبلغ اندكی 
تعداد 700 دستگاه سواری پورشه 
وارد كشــور شده، ضمن اينكه اين 
اقــدام با 25۶ فقره اظهارنامه انجام 

شده است.
به گفته اين مســئول، اين زن 

روستايی فقط تا دوم راهنمايی درس 
خوانده و ســرمايه او به 100 هزار 
تومان هم نمی رسد اما واردكنندگان 
خودروهــای لوكس بــا اخذ تعهد 
محضــری از وی اين خودروها را به 

نام او وارد كشور كرده اند.
بعیدی بــه نمونــه ديگری از 
سوءاســتفاده واردكنندگان كالا از 
بازرگانی اشــاره كرد و  كارت های 
گفت: ۶0 بازرگان كه سالها مبادرت 
به واردات كالا می كردند فرار مالیاتی 
داشتند و حداقل بیش از 30 نفر از 
ايــن بازرگانان كــه تاكنون بالغ بر 
100میلیون دلار كالا وارد كشــور 

كرده اند يك ريال مالیات نداده اند.
ايــن بازرگانان هم بــرای فرار 
مالیاتــی اقدام به سوءاســتفاده از 

كارت بازرگانــی ديگــران كرده و 
كالاهای خود را به نام افراد گمنام 

وارد كشور كرده اند.
بعیــدی يكی از مشــكلات را 
مربوط به كارت های بازرگانی يك بار 
مصرف دانســت و اظهار داشت: در 
مربوط  اطلاعــات  گمرک  گزارش 

بــه چنین موضوعاتــی وجود دارد 
كه برخــی اظهاركننده ها پشــت 
كارت های بازرگانی يك بار مصرف 
مخفی شده تا هويت اصلی آنها برای 
نپرداختن حقوق و عوارض گمركی و 
تخلفات احتمالی آشكار نشود. اگر از 
ابتدا اظهاركننده و عرضه كننده كالا 

كه براساس آن بیمه نامه صادر می 
شود، در گمرک وجود داشته باشد 
امكان قاچاق، فساد و تخلف وجود 

نخواهد داشت.
در همین رابطه يك مقام آگاه در 
گمرک به خبرنگار اقتصادی كیهان 
گفت: اتاق بازرگانی و وزارت صنعت 
پشت سر واردات بی رويه قرار دارند.

بازرگانــی  اتــاق  افــزود:  وی 
مسئولیت صدور كارت های بازرگانی 
را برعهده دارد بنابراين بايد پاسخگو 
باشــد كه چگونه يــك فردی كه 
ســرمايه اش 100 هزار تومان هم 

نیست دارای كارت بازرگانی است.
همچنیــن وزارت صنعت بايد 
باشد  سفارشات  ثبت  پاســخگوی 
زيرا ايــن وزارت خانه متولی تعیین 

كالاهايی اســت كه بايد وارد كشور 
شوند بنابراين رانت عجیبی در ثبت 
سفارشات وجود دارد و بايد مسئولان 
وزارت خانه مذكور پاســخگوی اين 

امر باشند.
گفتنی است چندی پیش هم 
رئیس سابق ســازمان امور مالیاتی 
كشــور از صدور بی رويه كارت های 
بازرگانــی انتقاد كرده و خواســتار 
برخــورد با اين رونــد تأمل برانگیز 
شــده بود. وی در همین رابطه به 
شركت های صوری و كاغذی اشاره 
كــرده و گفته بود اين شــركت ها 
علیرغم داشتن درآمدهای نجومی 
كــه بالغ بر صدها میلیــارد تومان 
می شــد از پرداخت مالیــات فرار 

می كردند.

یک مقام گمرک خبر داد

واردات 700 پورشه با سوءاستفاده از کارت بازرگانی یک زن مرزنشین

با گذشــت ۲۲روز از اجرای 
برجام، عضــو هیئت نمایندگان 
اتاق بازرگانی ایران خبر داد هنوز 
انجام مبادلات ارزی کشور از داخل 
به خارج و بالعکس ممکن نیست.

اسدالله عســگراولادی به تسنیم 
گفت: در حال حاضر فقط با سوئیفت 
گشايش اعتبارها انجام می شود، ولی 
هنوز مبادلات ارزی به داخل كشور و 
از داخل به خارج كشور ممكن نیست.
وی با تصريح اينكه تنها مشــكل 
انتقال پول ايرانی هــا بین بانك های 
ديگر كشــورها رفع شده است، تأكید 
كــرد: در حال حاضر امكان انتقال ارز 
متعلق به ايران از يك بانك خارجی به 
بانك خارجی ديگر ممكن است ولی 

هنوز مبادلات ارزی به داخل كشــور 
امكان پذير نیست.

اتاق  نماينــدگان  هیئــت  عضو 
بازرگانی گفت: برای حل اين موضوع 
صحبت هايی را با بانك مركزی انجام 
داده ايم و آنها می گويند ظرف چند روز 
آينده اين مشكل برطرف خواهد شد.

گفتنــی اســت بانــك مركزی 
جمهوری اســلامی ايران 27 ديماه 
سال جاری همزمان با اجرايی شدن 
برجام رســماً اعلام كــرد با اجرايی 
شدن برجام  تمام تحريم  های مالی از 
جانب اتحاديه اروپا لغو  و دسترسی به 
منابع ارزی ايران در تمام كشورها و 
امكان نقل و انتقال آنها میسر خواهد 
شــد؛ ضمن آنكه تمام منابع مالی و 

اقتصادی متعلق به اشخاص حقیقی، 
حقوقــی و نهادها از جمله بانك ها و 
موسسات مالی ايرانی، بانك مركزی و 
افرادی كه از لیست های تحريم خارج 
شده اند، آزاد می شود و در اختیار ايران 

قرار می گیرد.
نیز  بانك مركــزی  رئیــس كل 
دوشنبه هفته گذشته اعلام كرد كه 9 
بانك ايرانی به شبكه سوئیفت )جامعه 
جهانــی ارتباطات مالــی بین بانكی( 

متصل شدند.
حال با گذشت 22 روز از اجرايی 
شــدن برجام نه تنها مبادلات دلاری 
ايــران لغو تحريم نشــده، بلكه تمام 
مبــادلات ارزی به داخل كشــور هم 

هنوز متوقف است.

سوئیفت واقعا لغو می شود؟
اما بررسی دقیق برجام اطلاعات 
جالبی را هــم در خصوص چگونگی 
لغو تحريم سوئیفت را آشكار می سازد.

به گزارش نســیم، بــرای اعمال 
تحريم ســوئیفت از ســوی اتحاديه 
اروپا فهرســتی تهیه شده كه طی آن 
كسانی كه از اين لیست خارج شوند، 
شــامل لغو تحريم سوئیفت نخواهند 
شد. همچنین بانك هايی مانند بانك 
صادرات كه نامشان همچنان در اين 
لیست موجود اســت، شامل تحريم 
سوئیفت باقی خواهد ماند. اين مسئله 
نكتــه ای بود كــه محمدجواد ظريف 
وزير امور خارجه و مسئول اصلی تیم 
مذاكره كننده هسته ای هم در برنامه 

نگاه يك آن را تايید كرد.
حمید بعیدی نژاد مديركل سیاسی 
وزارت خارجه هم به نكته ديگری در 
خصــوص لغو ســوئیفت طبق برجام 
اشــاره كرده كه كدهای مهمی را از 
جزئیات لغو تحريم سوئیفت می دهد. 
اين مقام مســئول در وزارت خارجه 
معتقد اســت كه تحريم سوئیفت از 
تحريم های اولیه آمريكاســت و قرار 
نیست طبق برجام لغو شود! همچنین 
چون نــرم افزار ســوئیفت آمريكايی 
اســت بانك های ما برای اتصال به آن 
بايد از طريق شــركت های واسطه ای 
اقدام كنند. همچنین امكان استفاده 
از سوئیفت برای همه بانك های كشور 
فراهم نیست و تنها بخشی از بانك ها 

به وســیله يك واسطه، بین شش ماه 
تا يكســال بعد از اجرای برجام امكان 
دسترسی به سوئیفت را خواهند داشت.

بــا اين تفاســیر می تــوان گفت 
مهم ترين تحقق دســتاورد اقتصادی 
اجــرای برجــام با گذشــت 22 روز 
همچنان در هاله ای از ابهام قرار دارد 
و دولتمردان به خصوص مديران بانك 
مركزی همچنان پاسخی شفاف را در 
اين خصوص اعلام نمی كنند. لغو نشدن 
تحريم سوئیفت می تواند تا حد زيادی 
اثرات اقتصادی اجرای برجام را كاهش 
دهد، بنابراين بايد ديد مسئولان چه 
چاره ای را در خصوص تحقق نیافتن 
دستاورد مهمترين دستاورد اقتصادی 

اجرای برجام مطرح می كنند.

عسگراولادی:

مبادلات ارزی ایران همچنان متوقف است

رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: پرونده سهام عدالت در فروردین 
ماه سال 95 بسته خواهد شد اما واگذاری شرکت ها به بخش خصوصی 

ادامه خواهد یافت.
به گزارش خبرگزاری ها، میرعلی اشرف  عبداله پوری حسینی در يك نشست 
خبری اظهار كرد: در فروردين سال 1395 پرونده سهام عدالت با اتمام دوره 10 
ساله بسته می شود و شركت های مسئول سهام عدالت موظف هستند تا تیرماه سال 
1395 صورت های مالی خود را تصويب كرده و در اختیار سازمان خصوصی سازی 

قرار دهند تا سود شركت های سرمايه پذير مورد محاسبه قرار بگیرد.
وی درباره واگذاری ســهام عدالت به مردم هم گفت: در مهرماه ســال 95 
مشخص می شود كه سود سهام عدالت هر شركت چه میزان است و اين سود از 

يك میلیون تومان سهم هر فرد كم خواهد شد.
پوری حسینی افزود: بعد از آن مشمولین سهام عدالت شش ماه فرصت دارند 
بقیه يك میلیون تومان سهم خود را به خزانه بپردازند و به اين ترتیب از ابتدای 
سال 9۶ آزادسازی سهام عدالت متناسب با دريافت نقدی و میزان سود استحصال 

شده شروع خواهد شد.
رئیس كل ســازمان خصوصی سازی ادامه داد: اخیرا فردی در فضای مجازی 
سايتی با نام سهام عدالت ايجاد كرده بود كه به پلیس فتا شكايت كرديم و ظاهرا 

دستگیر شده است.
پوری حسینی افزود: فعلا چیزی برای معامله در سهام عدالت وجود ندارد و هر 
خبر يا موضوعی كه در فضای مجازی يا غیرمجازی درباره خريد و فروش مطرح 
شــود، اشتباه است. فعلا واگذاری سهام عدالت به هیچ وجه وجود نخواهد داشت 
و اگر كســی هر نوع خريد و فروشی در اين باره انجام دهد از نظر ما هیچ ارزشی 
ندارد و ما كســی را كه سهام عدالت به نام اوست، صاحب حق می دانیم. از مردم 
می خواهیم به اطلاعیه هايی كه در اين باره خارج از سهام عدالت مطرح می شود 

به هیچ وجه توجهی نكنند.
رئیس ســازمان خصوصی سازی با بیان اينكه از 1100شركت قابل واگذاری 
از ابتدای فعالیت خصوصی سازی هنوز 120 شركت در فهرست واگذاری ها باقی 
مانده است افزود: تلاش داريم تا قبل از سال جديد اغلب اينها را حداقل يك بار 
برای واگذاری عرضه كنیم. امیدواريم قبل از انتهای سال 95 شركت های باقیمانده 

به بخش خصوصی واگذار شود.
پوری حســینی درباره واگذاری دو باشگاه اســتقلال و پرسپولیس به بخش 
خصوصی گفت: با مصوبه هیئت دولت اين دو باشــگاه، فرهنگی قلمداد شــدند 
با اين حال احتمال تجديدنظر در مصوبه هیئت وزيران وجود دارد اما ســازمان 
خصوصی ســازی به هیچ وجه قصد ندارد تا سهام اين باشگاه ها را خارج از مزايده 

به فروش برساند.

رئیس سازمان خصوصی سازی:
پرونده سهام عدالت 2 ماه دیگر 

بسته خواهد شد

معاون وزیر راه و شهرسازی تحویل مسکن مهر به متقاضیان 
را مشروط کرد.

محســن نريمان در گفت وگو با فارس گفت: دو شــرط برای تحويل 
واحدهای مســكونی مهر وجود دارد كه شرط نخست پرداخت به موقع 
آورده از ســوی متقاضیان و شــرط دوم پايبندی وزارت نیرو و نفت به 

تعهدات خود است.
مديرعامل شركت عمران شهرهای جديد تصريح كرد: با افتتاح 450 
واحد مسكونی، مددجويان ســازمان بهزيستی در شهر جديد مهاجران 
در اراک، پرونده مســكن مهر در اين شهر بسته شد و تا پايان امسال نیز 
پرونده مسكن مهر شهر جديد سهند در تبريز و عالی شهر در بوشهر نیز 

بسته خواهد شد.
نريمان با تاكید بر اينكه دســتور اكید داده شــده كه پیمانكاران و 
انبوه ســازان فعال در شهرهای جديد هرچه سريعتر واحدهای مسكونی 
مهر را تكمیل و به اتمام برســانند افزود: در نیمه اول ســال آينده عمده 
مسكن مهر شهرهای جديد كشور تمام می شود اما شهر جديد پرديس به 
دلیل اينكه با تاخیر پروژه آغاز شد و به دلیل توپوگرافی سخت و چالش 
برانگیز ساخت و ساز در آنجا، كار ساخت و تكمیل واحدهای مسكن مهر 

اين شهر پايان سال 95 خواهد بود.

رئیس سازمان شیلات گفت: 
تولید میگوی پرورشی در کشور 
از حدود ۲0 هزار تن در ســال 
گذشته به 17 هزار و ۲00 تن کاهش 

یافته است.
به گزارش فارس، حسن صالحی 
ديروز در نشســتی به مناســبت ايام 
مبــارک دهه فجــر و تشــريح اهم 
اقدامات اين ســازمان در سالجاری، 
با اشــاره به اينكه در كشور ما تولید 
میگوی پرورشی با مشكل روبرو شد، 
افزود: اين موضوع پیگیری شــده و 
تولیدكنندگان  برای جبران خسارت 
100میلیارد تومان به خسارت ديدگان 
اختصاص يافتــه كه هنوز تعدادی از 
تولیدكنندگان خسارت ديده در میگو 
موفق به گرفتن خسارت تولید نشده اند 
اقتصادی  بنابراين در كمیســیون  و 
دولــت برای اين دســته 80 میلیارد 
ديگر بودجه برای جبران خسارت در 

نظر گرفته شده است.

وی با اشاره به اينكه بستر خوبی 
در كشورهای همسايه از جمله روسیه 
در پساتحريم برای صادرات آبزيان و 
میگو فراهم شده است، گفت: ما دائما 
با بانك ها برای اخذ تسهیلات به نفع 

پرورش دهندگان رايزنی می كنیم.
وی با بیــان اينكــه در صنعت 
پرورش میگو در ابتدای مسیر هستیم، 
تصريح كرد: به هر حال ممكن است 
در اين صنعت نواقصی وجود داشــته 
باشــد كه بعضــی از ايــن نواقص از 
جمله خريد خــوراک میگوی قاچاق 
توســط خود تولیدكننــده كه باعث 
ضرر و زيان به مزرعه اش می شــود، 
اجتناب ناپذير است. وی با بیان اينكه 
اگر در مزارع تولیدكنندگان مراقبت 
صحیح و اصولی انجــام دهند قطعا 

تلفات كاهش می يابد.
صالحــی در مورد وضعیت تولید 
میگو در كشور و خسارات و تلفاتی كه 
در سال های اخیر به اين صنعت وارد 

شده است، گفت: خسارت و تلفات در 
موجودات زنده، گیاهان و جانوران و 

در همه جای دنیا وجود دارد.
رئیس ســازمان شــیلات كشور 
تصريح كرد: نروژ به عنوان يك كشور 
پیشــرفته در آبزی پروری كه سالانه 
1/5 میلیون تن پرورش آبزی دارد از 
ناحیه تولید آبزيان سالانه حدود 15 
تا 20 درصد دچار خسارت می شود و 

به عبارتی می توان خســارت سالیانه 
آبزی پروری در اين كشــور را سالانه 

حدود 300 هزار تن عنوان كرد.
وی بیان داشــت: اكوادور يكی از 
اولین كشورهای پیشگام دنیا در تولید 
میگوی پرورشــی بوده و حدود 300 
هزار تن از اين محصول را سالانه تولید 
می كرد اما خسارت به مزارع پرورش 
میگو تولید اين كشــور را به 50 هزار 

تن كاهش داد كه اين كشــور باز هم 
با ترمیم مشــكلات تولید را افزايش 
داده و اكنــون ســالانه 200هزار تن 

تولید می كند.
صالحی، پرورش ماهی در قفس، 
صیــد از آبهای دور و فراســرزمینی، 
پرورش ماهی خاوياری میگو و ساير 
گونه های ماهی ســردابی و گرمابی، 
همچنیــن پرورش ماهــی زينتی را 
از اهم اقداماتی برشــمرد كه توسط 
سازمان شیلات در سال جاری انجام 
شده است. معاون وزير جهاد كشاورزی 
همچنیــن در خصوص روش پرورش 
ماهی در قفس گفت: در سال جاری 
حدود 4 هزار تن در شــمال و جنوب 
كشور ماهی به روش پرورش در قفس 
تولید شده كه پیش بینی می شود در 
برنامه ششم توسعه اين رقم به 200 

تن برسد.
صالحی با اشاره به توجه سازمان 
شــیلات به تولید ماهی های زينتی 

اضافه كرد: در ســال گذشته بیش از 
150 میلیــون تن ماهــی زينتی در 
كشور تولید شده است و در 10 ماهه 
امسال نسبت به 10 ماهه سال گذشته 
رشد در تولید داشته ايم و در 10 ماهه 
ابتدای امســال در مجموع ۶82 هزار 
دلار صــادرات ماهی زينتی امســال 

صورت گرفته است.
وی بــا بیــان اينكــه توســعه 
مجتمع های ماهیان زينتی از اهداف 
اين ســازمان به شــمار می رود بیان 
داشــت: اولین مجتمع در شهرستان 
محلات كلنــگ  زده شــده كه اين 
مجتمع فضايی برای بازديد و توريست 

خواهد بود.
رئیس سازمان شیلات گفت: در 
10 ماه ابتدای امســال 10 هزار تن 
محصولات شــیلاتی به روسیه صادر 
شــده و برای صادرات به بازار اروپا و 
كشورهای مشــترک المنافع آسیای 

میانه برنامه ريزی می كنیم.

رئیس سازمان شیلات خبر داد

کاهش تولید هزاران تن میگوی پرورشی در سال جاری

نفت گفت:  وزیر سابق  معاون 
به  غربی ها  می کنــد  فکر  زنگنه 
ایــران می آیند و به ما تکنولوژی 
می دهنــد و در صنعــت نفت  ما 
سرمایه گذاری کرده و مشکلات ما 
را حل می کنند و همواره نگاهش به 

بیرون بوده است.
اصغر ابراهیمی اصل در گفت وگو 
با نسیم در خصوص عملكرد زنگنه در 
وزارت نفــت طی 900 روز گذشــته، 
اظهار داشت: از زمانی كه دولت دكتر 
روحانی برسركار آمد، آقای زنگنه اعلام 
كرد كه من كشورهای خارجی را برای 
توسعه صنعت نفت و گاز كشور به ايران 
می آورم و اصلًا وقتی برای شركت های 

داخلی نگذاشت.
ابراهیمی اصل افزود: زنگنه تمام 
وقتــش را به مذاكره با شــركت های 
بزرگ بین المللی و انواع و اقسام وعده ها 
اختصاص داد، امــا در اين میان، هم 
میزان فروش نفت به شدت كم شد و 

هم قیمت به شدت كاهش پیدا كرد.
وی بــه نقش شــخص زنگنه در 
كاهش درآمدهای نفتی كشــور اشاره 
كرد و گفت: وزير نفت حاضر نیســت 
ريســك پذيری آوردن پول به داخل 
كشــور را به عهده بگیرد، زيرا سوابق 
خوبی در پرونده كرسنت و عملكردش 
در دوران اصلاحات ندارد. بنابر اين در 
دو ســال و نیم گذشته تمركز خود را 

بر اجرای برجام و حضور شــركت های 
بین المللی در صنعت نفت و گاز كشور 

گذاشته است.
معــاون وزير ســابق نفت گفت: 
زنگنه فكر می كند كــه بعد از برجام 
شركت هايی نظیر شل، توتال و استات 
اويل ســینه خیز به ايــران می آيند 
و كارهای فــروش نفت مــا را انجام 
می دهند. دو سال و نیم از عمر دولت 
يازدهم گذشــت ولی عملا اگر میزان 
صادرات نفت خــام و قیمت های آن 
را در نظر بگیريم، بعید اســت كه به 

50میلیارد دلار رسیده باشد.
همچنین بعید اســت كه توانسته 
باشد اين رقم را به داخل كشور بیاورد.

ابراهیمــی اصــل بــا انتقــاد از 
برنامه ريزی زنگنــه در خصوص خام 
فروشــی نفت عنوان كــرد: زنگنه  به 
جای اســتفاده از ظرفیت های داخلی 
و تمركــز روی صنايع پايین دســتی 
نفت و گاز و پتروشــیمی، SMEها و 
پتروپالايشگاه ها به دنبال خام فروشی 
اســت. متاسفانه ايشــان در تله غرب 
گرفتار شــده اســت، زيرا غربی ها از 
مدت ها قبل قصد داشتند كه با انداختن 
ايران به رقابت با عربستان و عراق برای 
خام فروشی كاری كنند كه كشورمان 
نفت خام را تولید كرده و مفت بفروشد.

وی با اشاره به ظرفیت های صنعت 
نفــت در بخش های پايین دســتی، 

تصريح كرد: در اين صنايع در بسیاری 
از بخش ها امــكان كار با ظرفیت های 
و شركت های  دانشــگاه ها  تحقیقاتی 
كوچك در سراســر جهان وجود دارد. 
اين شركت ها و دانشــگاه ها حاضرند 
تكنولوژ ی های خــود را به راحتی به 
ما بفروشــند. جالب اينجاست كه اين 
تكنولوژی ها ارزان هستند و منعی هم 
برای انتقال آن هــا به دلیل تحريم ها 
وجود ندارد. با اين حال، در دو ســال 
و نیــم گذشــته به جــای درجا زدن 
می توانســتیم ارزش افزوده، اشتغال و 
ثروت در صنايع پايین دســتی ايجاد 

كنیم.
معاون وزير سابق نفت ادامه داد: 
زنگنه برخلاف شــعارهايش نتوانست 
نفت بیشــتری را صادر كند و مقدار 
زيــادی  LPG و كاندنســیت را هم 
سوزاند. متاسفانه در حوزه ديپلماسی 
نفتــی هم تیمی كه بیــژن زنگنه  آن 
را هدايــت كــرد، در صــادرات نفت 
خــام، فرآورده های نفتی و محصولات 
پتروشیمی  سیاست  شكست  خورده ای 
را در پیــش گرفت و عملا نتوانســت 
در اوپــك كاری انجام دهد. بنابر اين 
اشــتباهات زنگنه كشور را در تنگنای 

اقتصادی قرار داد.
ابراهیمی اصل خاطرنشــان كرد: 
اگر مشــكلاتی كه آقــای زنگنه برای 
ديپلماسی انرژی كشور به وجود آورد 

سهوی باشد، بايد با آن يك نوع برخورد 
كرد و در صورت عمدی بودن بايد تدبیر 

ديگری را برای آن انديشید.
وی افزود: متاســفانه آقای زنگنه 
علی رغم شعارهايشــان تمام نیروهای 
تحصیلكــرده صنعت نفــت را كه در 
شــرايط بحرانی كشــور و در شرايط 
جنگ تحمیلی بازسازی پالايشگاه ها و 
پتروشیمی را برعهده گرفته بودند به 
جرم همكاری با دولت  های نهم و دهم 
از كار بركنار و يا به زور بازنشسته كرد 

تا دوستانش را به وزارت نفت بیاورد.
معاون وزير سابق نفت تصريح كرد: 
آقای زنگنه هشــت سال وزير بودند و 
بعد از ايشان هم آقايان وزيری هامانه 
و نوذری به عنوان معاونین ايشان راه 
زنگنه را ادامه دادنــد. تنها در دوران 
وزارت آقايــان میركاظمی و رســتم 
قاســمی وقفه ای در تفكرات زنگنه در 
وزارت نفت به وجود آمد و وزرای وقت 
قصد تغییرات داشتند كه جريانی كه 
تقريبا نزديك 13 سال در وزارت نفت 
حاكم بــود اجازه تغییــرات را نداد و 
تحريم ها و مشــكلاتی كه ايجاد شده 

بود هم مزيد بر علت شد.
زنگنه فکر می کند غربی ها حلال 
مشکلات صنعت نفت  ما هستند

ابراهیمی اصل بیان كرد: ديپلماسی 
آقــای زنگنه علی رغــم مصاحبه ها و 
صحبت های ايشــان چه در هنگام به 

دســت گرفتن كرســی وزارت نفت و 
چه در حال حاضــر، از نظر تفكری و 
پارادايم ذهنی اين بوده كه اگر منافع 
خودمان را به منافع شركت های بزرگ 
گره بزنیم آن ها مسئله تحريم  را برای 

ما حل می كنند.
وی افــزود: زنگنه فكــر می كند 
غربی هــا به ايــران می آينــد و به ما 
تكنولوژی می دهند و در صنعت نفت 
ما سرمايه گذاری كرده و مشكلات ما را 
حل می كنند، بنابر اين نگاه آقای زنگنه 

همواره به بیرون بوده است.
معاون وزير ســابق نفت با انتقاد 
از رفتــار و عملكرد زنگنه گفت: آقای 
زنگنه از روزی كه به وزارت نفت آمدند، 
80 درصــد وقتشــان را به خارجی ها 
اختصاص دادنــد و تنها 20 درصد به 
پیمانكاران و شركت های داخلی وقت 
دادند زيرا اعتقادی به ساخت داخل و 
توان داخلی صنعت نفت كشور ندارد.

ابراهیمی اصل خاطرنشان كرد: در 
حال حاضــر وظايف حاكمیتی وزارت 
نفت بــا وظايف روزانــه مانند تولید، 
پالايــش، انتقال و توزيع در هم خلت 
شده است و آن قدر در وزارت نفت به 
عملیات اجرايی توجه شده كه بخش 
ديپلماســی انرژی مــورد غفلت واقع 

شده است.
ابراهیمــی اصــل ادامــه داد: در 
دولت هايی كه محكــم بر آرمان های 

انقلاب اســلامی تاكید شده و مسیر 
استكبارســتیزی دنبال شده يك نوع 
تزلزل در كشورهای غربی ايجاد شده 
كه نــوع ذخیره ســازی و خريد نفت 
آن ها در بازار قیمــت نفت را افزايش 
داده اســت، اما دولت هايی مثل دولت 
آقای روحانی كه وزارت نفت به عنوان 
لوكوموتیو تامین بودجه كشور نتوانسته 

مقتدر عمل كند.
وی گفت: آقای زنگنه نتوانســت 
با وزرای نفت و خارجه ديگر كشورها 
تعامــل كند و وحــدت بین ذينفعات 
تولیدكننــده ايجــاد كنــد. ايشــان 
می خواستند با گردن كلفتی و تك روی 
كار خودشان را جلو ببرند كه اين نگاه 
در مجموعه هايی مانند اوپك نمی تواند 

چندان كارساز باشد.
معاون وزير سابق نفت عنوان كرد: 
ادبیات آقای روحانی هم در اين بخش 
براساس تعامل، تنش زدايی و گفت وگو 
نتوانسته كارساز واقع شود زيرا همواره 
در عرصــه بین المللی بــه میزانی كه 
يك قدم عقب گذاشتیم 10 قدم ما را 
عقب راندند و نگذاشتند ما به منافعمان 
برسیم و ما را از بازار نفت حذف كردند.

ابراهیمی اصل خاطرنشان كرد: اگر 
همواره به حضــور ناجیان غربی برای 
حل مشــكلات اقتصــادی دل خوش 
كنیم مطمئن باشیم با شكست روبه رو 

خواهیم شد.

در کمتر از 50 روز مانده به اتمام سال جاری، دولت هنوز بند قانونی 
بودجه امسال مبنی بر ثبت نام جاماندگان از یارانه نقدی را اجرا نکرده و 
این افراد که عمدتا افراد ثروتمندی نبوده و می توانند در لیست سازمان 
هدفمندی برای دریافت یارانــه قرار بگیرند، منتظر اجرای این تکلیف 

بودجه هستند.
به گزارش ايســنا، بعد از اينكه دولت در فاصله 20 تا 31 فروردين ماه ســال 
1393، ثبت نــام مجدد از متقاضیان دريافت يارانه نقدی را در دســتور كار خود 
قرار داد، در اين مهلت به دلايلی از جمله عدم اطلاع رســانی شــفاف و به موقع 
در برخی موارد، تعدادی از متقاضیان از ثبت نام جاماندند كه البته مهلت تعیین 

شده نیز تمديد نشد.
اين در حالی اســت كه براساس گزارش های دريافتی از شهروندان، در برخی 
از خانوارها مشــاهده می شــود كه با وجود ثبت نام تمامی اعضای خانواده، در هر 
ماه كه يارانه خانوارها واريز می شــود به ازای يك يا دو تن از اعضا مبلغ 45 هزار 

و 500 تومان واريز نمی شود.
همچنین با توجه به اينكه در زمان ثبت نام، روزهای تعیین شــده براســاس 
پیش شــماره كارت ملی سرپرست خانوار تقســیم بندی شده بود گاهی خانوارها 
موفق نشدند در همان روز مربوطه ثبت نام كرده و به طور كلی جا ماندند. در عین 
حال بــا وجود اينكه دولت دو روز پايانی را برای ثبت نام جاماندگان قرار داد؛ اما 

افراد بی اطلاع از اين موضوع به طور كلی از ثبت نام بازماندند.
از ســويی ديگر گروه زوج های جــوان قرار دارند كه بــا ابهامات موجود در 
اطلاع رســانی در زمان ثبت نام موفق به انجام مراحل ثبت نام برای دريافت يارانه 
نشــدند. اين در حالی اســت كه زوج هايی كه بعد از سال 1389 )بعد از ثبت نام 
دور اول( ازدواج كرده و هنوز يارانه خود را از خانواده هايشــان جدا نكرده بودند 
می بايست به همراه خانواده ثبت نام كرده و بعد جداسازی را انجام می دادند. با اين 
وجود برخی دچار اشتباه شده و به امید جدا كردن يارانه از سرپرست خانوار، در 
هیچ گروهی ثبت نام نكردند و در نهايت يارانه آنها نیز دچار مشكل شد به گونه ای 
كه برخی عنوان می كنند با وجود مراجعه زياد به فرمانداری و پلیس +10 موفق 
به دريافت يارانه نشده اند و يا اينكه برخی ثبت نام مجدد انجام داده و يارانه خود 
را از خانوارها جدا كردند ولی در ادامه هنوز رقمی به حساب آنها واريز نشده است.
گرچه، در كنار اين موارد، مشكلات ديگری هم در واريز يارانه ها بعد از ثبت نام 
مجدد وجود داشت و برخی هم برطرف شد، ولی مشكل جاماندگان در بسیاری از 
موارد همچنان پابرجاست و با وجود اينكه در بین آنها افرادی كه می توانند محق 
دريافت يارانه نقدی باشند نیز به چشم می خورند ولی تاكنون سازمان هدفمندی 

اطلاع رسانی درباره نحوه ثبت نام از اين افراد نداشته است.
اين در حالی اســت كه با توجه به مشــكلات پیش آمده برای جاماندگان از 
يارانه نقدی درسال گذشته، مجلس در قانون بودجه امسال در تبصره هدفمندی 
يارانه ها ضمن تاكید بــر غربالگری يارانه بگیران و حذف ثروتمندان بر ثبت نام از 

واماندگان نیز تاكید كرده است.
براســاس بند )د( تبصره 20 قانون بودجه سال 1394، دولت موظف است از 
فروردين ماه ســال 1394، امكان ثبت نام كلیه كسانی را كه موفق به ثبت نام در 
طرح دريافت يارانه نقدی نشده اند در فرمانداری های شهرستان ها فراهم نموده و 

از ماه بعد از ثبت نام، نسبت به پرداخت يارانه آنان اقدام كند.
با اين حال در ابتدای سال جاری بود كه پیگیری موضوع از سازمان هدفمندی 
يارانه ها برای اجرای اين تكلیف قانونی اين توضیح را به همراه داشت كه »طبق 
قانون بودجه، سازمان هدفمندی فرصت دارد در سه ماه يعنی تا حداكثر تیر ماه 
امســال آيین نامه مربوط به اجرای تبصره هدفمندی را تدوين و اجرايی كند. بر 
اين اســاس اين سازمان نیز اكنون در حال تدوين آيین نامه اجرايی برای ثبت نام 
جاماندگان از يارانه نقدی اســت و نهايتا تا تیر ماه ساز و كار اين ثبت نام تعیین 

و اجرايی خواهد شد.« 
اما نه تنها از اين آيین نامه و اجرای آن بعد از تیرماه خبر نشد بلكه در ادامه 
نوبخت- رئیس ســازمان مديريت و برنامه ريزی- اعلام كرد كه »قرار نیست برای 
ثبت نام از جاماندگان سامانه ای باز شود بلكه در ادامه دولت در اين باره تصمیم گیری 
خواهد كرد.« وعده ای كه ظاهرا تاكنون عملی نشــده و اخیرا واكنش نمايندگان 

مجلس را به همراه داشت.

خبرگزاری ایسنا:
سال تمام شد دولت قانون جاماندگان یارانه را 

اجرا نکرد

دولت تحویل مسکن مهر را
 مشروط کرد

و  توسعه  ســازمان  رئیس 
نوسازی معادن و صنایع معدنی 
داوری طی هفته  گفت: شورای 
جاری یا هفتــه آینده در مورد 
واگذاری آلومینیوم المهدی نظر 

می دهد.
مهدی كرباسیان صبح ديروز در 
يك نشســت خبری و در پاسخ به 
سوال خبرنگار فارس اظهار داشت: 
سازمان بازرسی و ديوان محاسبات 
نسبت به واگذاری آلومینیوم المهدی 
ايــن موضوع  بودند كه  معتــرض 

پیگیری شــد و قرار اســت شورای 
داوری طــی هفته جــاری يا هفته 
آينده در اين مورد نظر دهد كه آيا 
واگذاری درست انجام شده يا خیر.

رئیــس ايمیــدرو تصريح كرد: 
جلســه نهايی مربوط بــه واگذاری 
المهدی توسط شورای داوری طی 

روزهای آينده برگزار می شود.
كرباســیان افزود: ما به نیابت از 
وزارت اقتصــاد مديريت المهدی را 

برعهده داريم.
وی در پاســخ به ســوال ديگر 

مبنی بر اينكه آيــا ركود در بخش 
معدن و صنايع معدنی كمتر شــده 
است؟ گفت: ركود در بخش سنگ  
آهن و صنايع معدنــی هنوز ادامه 
دارد و امیدواريــم با اقدامات دولت 
از جمله خريد دين، اين مشــكلات 

برطرف شود.
به گزارش خبرنگار ما كرباسیان 
همچنین تاكید كرد به دلیل ركود 
اقتصادی و كاهــش مصرف میزان 
تولیدات فولادی در ســال جاری از 

سال گذشته هم كمتر خواهد شد.

وی در عیــن حال گفت: اولین 
واحــد تولید آهن اســفنجی هفت 
طرح فولادی در اسفند ماه امسال در 
سفید دشت چهارمحال و بختیاری 

به بهره برداری می رسد.
كرباسیان همچنین اظهار داشت: 
كار اكتشاف حدود 250 هزار كیلومتر 
مربع از اراضی كشور آغاز شده كه بر 
اين اساس حدود 300 محدوده امید 
بخش معدنی در 20 اســتان كشور 

شناسايی شده است.
به گفتــه وی فقــط در حوزه 

ســنكان 7۶ محــدوده امید بخش 
كشف شــده كه پیش بینی می شود 
معدن دارنــد. همچنین يك معدن 
بــزرگ روی در اين حوزه كشــف 

شده است.
كرباسیان در عین حال به پروژه 
روی مهــدی آباد كه سال هاســت 
متوقــف مانده اشــاره كرد و گفت: 
برای اين پــروژه مزايده بین المللی 
گذاشــته ايم و فعلا دو كنسرسیوم 
سوئیسی ايرانی و چینی ايرانی اظهار 

علاقه شفاهی كرده اند.

وی دربــاره جلوگیــری از خام 
فروشی هم گفت: در اين باره منابع 
مالی يكی از مشكلات است و ما در 
اين باره قــول داده بوديم كه يكی 
از مراحل طــرح جلوگیری از خام 
فروشی مواد معدنی در سال 95 به 
بهره برداری برسد ولی شايد اين طرح 

در سال 9۶ افتتاح شود!
كرباسیان در همین جا از سود 
بالای بانك ها انتقاد كرد و گفت: چه 
تولیدكننده ای می تواند با سود بالای 

25 درصد كار كند؟

رئیس ایمیدرو:

تکلیف واگذاری آلومینیوم  المهدی تا هفته آینده مشخص می شود


